
Odpady seriál – jak dál?

Efektivní a ekonomicky přijatelná likvidace veškerých odpadů, které naše obec 
produkuje je stálým tématem téměř každého setkání zastupitelů obce. I na 
posledním OZ jednání byla odpadům věnována bouřlivá diskuze. Je ale potřeba aby 
se do diskuze kolem odpadů zapojili i občané Opatovic nad Labem, protože jsou to 
oni, na které jakékoliv změny související s likvidací odpadů dopadají. 

V prosinci 2020 schválila Poslanecká sněmovna rozsáhlý balíček odpadové 
legislativy, který navzdory nesouhlasu Senátu nabyl účinnosti již k 1. lednu 2021. 
Kromě přijetí nového zákona o odpadech, došlo k přijetí i dalších právních předpisů. 
Významný dopad bude mít nepochybně novela zákona o místních poplatcích, který 
radikálně proměňuje dosavadní systémy vybírání poplatků za odpady od občanů a 
jiných osob, což si vyžádá změny v obecně závazných vyhláškách ve všech obcích, 
které mají v úmyslu od poplatníků tyto poplatky nadále vybírat. V průběhu roku 2021 
by měly všechny obce učinit zásadní rozhodnutí, jakým směrem se zpoplatnění 
odpadů v obci vydá. nadále tak mohou vybírat místní poplatek za provoz systému 
shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování komunálních 
odpadů podle zákona o místních poplatcích, poplatek za komunální odpad podle 
zákona o odpadech, anebo úhradu na základě smlouvy v souladu rovněž se 
zákonem o odpadech. 

Předmětem diskuze by mělo být, zda obec zůstane u stávajícího modelu, tj. vybírání 
určitého poplatku, jehož výše může být až 1 200 Kč/os od každého, který má v obci 
trvalé bydliště nebo zde vlastní nemovitost. Nebo lze poplatek vybírat na základě 
toho, kolik reálně poplatník odpadu vyprodukuje, anebo na základě toho, jak velkou 
kapacitu nádob si objedná (i v závislosti na počet svozů). První varianta v sobě 
obsahuje významný motivační prvek k produkci co nejméně směsného komunálního 
odpadu, avšak nezbytným předpokladem pro jejího uplatnění je součinnost svozové 
společnosti, která bude evidovat hmotnost či objem vyváženého odpadu u každé 
jednotlivé nemovitosti. Zákon opět stanovuje maximální sazbu poplatku, která činí 6 
Kč za kg, pokud je základem hmotnost odpadu, anebo 1 Kč za litr, pokud je 
základem objem odpadu nebo kapacita soustřeďovacích prostředků. Vybrat 
nejoptimálnější variantu v naší obci komplikuje rozdíl třídění odpadů u rodinných 
domů a bytových domů. Současná varianta poplatků za poplatníka se pro nás zatím 
jeví nejschůdnější.

Samozřejmě mohou vznikat další modely a alternativní způsoby, jak se s poplatky za
odpady vypořádat a jak vůbec s odpady zacházet. Každá varianta má svá pozitiva, 
ale i negativa.

Sběrné dvory mají povinnost odevzdaný odpad vážit, což pro obce nese povinnost 
nejen nakoupit drahé váhy, ale také obstarat a zaplatit jejich obsluhu. U některých 
obcí to došlo tak daleko, že sběrné dvory ruší, protože jim na jejich provoz chybí 
finanční prostředky. Naše obec již váhu má a proto se počítá s tím, že se bude 
veškerý dovezený odpad vážit a budou stanoveny váhové limity na osobu (č.p.). 
V úvaze je přidělení čipů, pomocí kterých se bude evidovat jak který obyvatel (č.p.) 
zachází s odpady a možnost ekonomicky motivovat obyvatele, kteří důsledně třídí. 
Vše je ale zatím ve stadiu úvah a návrhů. Vybalancovat všechna negativa a pozitiva 



jednotlivých modelů bude velice obtížné, proto chceme, aby se do diskuze zapojilo 
co nejvíce občanů. Jakmile padne rozhodnutí, bude pozdě na kritiku a stížnosti. 

O veřejné besedě, která se bude tomuto tématu věnovat a kde se k problematice 
odpadů může vyjádřit každý, budete informováni místním rozhlasem, internetovými 
stránkami obce a stránkou Obecního úřadu Opatovice nad Labem na facebooku.
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